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Geachte heer Duk, mevrouw Weerheijm,

Op 19 juli 2021 heeft u raadsvragen ingediend over Dialoogavond Horti Science. Met deze brief geven wij u 
antwoord op uw vragen.

Vraag 1.
Waar is het bedrag uit de kadernota op gebaseerd? Zijn dat de kosten voor voorgenomen activiteiten, 
welke zijn dat en wat zijn die kosten?
Antwoord
Ja. We informeerden u 22 juni via bijgaande brief (U21.03896) over de voortgang van de op te stellen Horti 
Science Visie. De 5 thema’s innovatie, onderwijs & arbeidsmarkt, gezondheid & welzijn, duurzaamheid en 
gebiedsontwikkeling vervullen daarin een prominente rol. Met regionale en plaatselijke stakeholders 
ontwikkelen we de visie en concretiseren we eerdergenoemde thema’s tot uitvoeringsacties. Ook haalden 
we tijdens de ‘Dialoogavond Horti Science’ (14 juli) inzichten op bij de gemeenteraad. Die inzichten helpen 
bij het prioriteren en concreter invullen van de uitvoeringsacties. De kosten worden nader uitgewerkt 
tijdens het huidige interactieve proces van de Horti Science Visie. Zonder te streven naar compleetheid 
treft u hieronder per thema voorbeelden van investeringen:

- Thema Innovatie: doorontwikkeling Horti Science Park (HSP) door vanuit de Triple helix te investeren in 
programmatische doorontwikkeling van het HSP op innovaties waar Lansingerland zich op onderscheidt zoals 
teeltinnovatie, digitalisering, vertical farming en fossielvrij telen. Hierdoor versterken we het ecosysteem. 
De potentie van het Park vraagt ook om fysieke doorontwikkeling van het HSP. Hiermee creëren we ruimte 
voor (internationale) onderzoeksinstituten en start-ups. Dit groeit organisch. Uit onderzoek van Twynstra& 
Gudde blijkt dat investeringen van publieke organisaties in de beginfase cruciaal zijn voor het succesvol 
doorontwikkelen van Science Parks.
- Thema Onderwijs & Arbeidsmarkt: uit het interactieve proces tot nu blijkt dat gebrek aan personeel een 
serieuze bedreiging vormt voor het Horti Science cluster. Dit vraagt om Triple Helix investeringen op
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regionaal niveau. Hieronder vallen ook investeringen in het kader van Leven Lang Ontwikkelen; voor 
werknemers die al in de sector actief zijn, of zij-instromers die de overstap naar deze sector willen maken.
- Thema Gezondheid & Welzijn: investeringen vanuit de Triple Helix om de verbinding met de samenleving 
te versterken. De groenten en fruit uit de kassen zijn immers gezonde producten vol vitamines. Het 
economisch cluster Horti Science kan met bewustwordingscampagnes bijdragen aan het gezondheidsbeleid 
van de gemeente.
Daarnaast constateerde de gemeenteraad terecht tijdens de dialoogavond dat de huidige inwoner zich 
(nagenoeg) niet identificeert met Horti Science, terwijl Lansingerland de meest innovatieve 
glastuinbouwgemeente ter wereld is. Een unieke kans om te gaan laden aankomende jaren. Relevant vanuit 
het perspectief van het wereldvoedselvraagstuk, want we kunnen de wereld leren hoe ‘meer met minder’ 
kan worden geteeld. Dus meer groenten en fruit op basis van minder grondstoffen en water. Ook relevant 
met het oog op de stijgende wereldbevolking en de uitputting van grondstoffen. Dit narratief willen we aan 
de inwoners en de regio uitdragen met verschillende investeringen vanuit de Triple Helix. Zo kan met kunst 
& cultuur een etalage worden gevormd van voeding en gezondheid. Door het brede spectrum van historische 
achtergronden in de glastuinbouw tot aan de nieuwste innovaties in de glastuinbouw te tonen via exposities 
en festivals.
- Thema Duurzaamheid: uit het interactieve proces tot nu blijkt dat het van cruciaal belang is dat de 
(lokale) overheid randvoorwaarde scheppend is voor de warmte- en energietransitie in de glastuinbouw. 
Bijvoorbeeld Triple Helix investeringen om te onderzoeken hoe Fossielvrij Telen in de nabije toekomst kan 
worden gerealiseerd.
- Thema Gebiedsontwikkeling: De doorontwikkeling van het Horti Science cluster vraagt ook om Triple Helix 
investeringen vanuit ruimtelijk perspectief. Bijvoorbeeld op het vlak van mobiliteit. Dit betreft zowel de 
ontsluiting van het gebied ten behoeve van efficiënte transportbewegingen als het faciliteren van woon
werkverkeer door de bereikbaarheid met OV of autonoom vervoer te verbeteren. Ook blijkt het creëren van 
regelluwe zones om innovatieve experimenten uit te voeren van vitaal belang voor doorontwikkeling en de 
juiste aanzuigende werking van onderzoekers en start-ups. Hierbij zetten we vooral in op de verbinding met 
andere opgaven uit het Toekomstperspectief.

Vraag 2.
Welk probleem moet deze financiële impuls voorkomen/ repareren?
Antwoord
Enerzijds dragen de investeringen bij aan het beheersbaar houden van economische bedreigingen waarmee 
de sector wordt geconfronteerd. Een aantal zijn bij antwoord 1 benoemd. Tegelijkertijd is het Horti Science 
sector de grootste economie van Lansingerland met bijna 8000 arbeidsplaatsen (1 op de 3 banen in 
Lansingerland). Uitholling hiervan heeft zowel economisch als maatschappelijk impact.
Anderzijds bieden de impulsen ook enorme kansen voor Lansingerland. We trekken hierdoor meer bedrijven, 
onderzoeksinstellingen en werkgelegenheid naar onze gemeente en dragen lokaal en wereldwijd bij aan 
maatschappelijke doelen gericht op voeding, gezondheid, welzijn en verduurzaming.

Vraag 3.
Is dit een financiële impuls die voorkomt uit het college akkoord of is dit nieuwe beleid?
Antwoord
Betreft nieuw beleid dat aansluit op het college akkoord.
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Vraag 4.
Zijn er hier al toezeggingen over gedaan?
Antwoord
Nee

Vraag 4a.
Is het bedrag dat bij de MRDH vermeldt staat (zie https://mrdh.nl/campus/horti-science- 
parklansingerland-greenport-horti-campus-oostland) hetzelfde bedrag als dat het college voornemens is om 
vrij te maken voor horti science park?
Antwoord
Nee. Dit artikel heeft betrekking op een subsidie aanvraag waarvoor Lansingerland C 525.000,- ontving van 
de MRDH voor de in het artikel benoemde doelen.

Vraag 4b.
Welk bedrag legt de sector zelf in?
Antwoord
De sector investeert vele miljoenen in de doorontwikkeling van het cluster. Via bijvoorbeeld eigen 
ingestelde fondsen en stichtingen en door deelname aan het Innovatiepact Greenport West-Holland (GPWH), 
het Energieakkoord (GPWH) en de Club van 100 Wageningen University & Research.

Vraag 5.
Welk beeld heeft het college opgehaald uit de laatste beeldvorming? Graag de notulen van de 
deelsessies.
Antwoord
Het College van B&W vond de beeldvormende avond zeer waardevol. Inzichten zijn getoetst en 
aandachtspunten zijn door de gemeenteraad benoemd. Er zijn door griffie geen notulen gemaakt van de 
beeldvormende avond.

Vraag 6.
Wanneer komen het college en de raad te spreken over de doelstellingen en de te behalen resultaten 
voordat de visie wordt behandeld in de raad?
Antwoord
Naast verschillende communicatiemomenten (via brief) van het college aan de gemeenteraad, was de 
beeldvormende avond van 14 juli de eerste interactieve sessie. Dinsdag 28 september nodigt Wageningen 
University & Research, Delphy en het College van B&W de gemeenteraad uit tijdens het 15 jarig jubileum 
van het Horti Science Park. Op dat moment zijn we ook een stap verder in het ontwikkelen van de Horti 
Science Visie. We combineren het jubileum met een interactieve programma over de bouwstenen van de 
Horti Science Visie en Uitvoeringsprogramma.

Vraag 7.
Is er in dit stadium al een business case beschikbaar met de te verwachten kosten en baten uit de 
investering?
Antwoord
De focus op Lansingerland Home of Horti Science en daaraan gekoppelde impulsen drijven zoals bij 
antwoord 1 vermeld niet alleen op economische indicatoren. Het is een brede beweging waarmee we ook 
een positieve maatschappelijk effect voor de samenleving nastreven.
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Vraag 8.
Zijn de te nemen activiteiten incidenteel van aard of bestaat de kans dat dit een structurele 
kostenpost wordt?
Antwoord
Het aangevraagde budget is incidenteel.

Wij verwachten dat wij met deze brief antwoord hebben gegeven op uw raadsvragen.

Met een vriendelijke groet,
burgemeester en wethouders van Lansingerland

b.a.

drs. Wilma Atsma 
Gemeentesecretaris

drs. Pieter van de Stadt 
Burgemeester
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